

## المستخلص

محمد علوي معصوم، ٢٠١٩. المجاز المرسل في القرآن وآثاره في التفسير (دراسة تحليلية بلاغية للتفسير التحرير والتنوير لابن عاشور). رسالة جامعية. كلية أصول الدين والآداب والدعوة قسم التفسير وعلوم القرآن جامعة تولونج أجونج الإسلامية الحكومية.  
المشرف: أحمد محضر، الماجستير

الكلمات المفتاح: تحليل الآيات، المجاز المرسل، الآثار

من خصائص القرآني التي تتصف بعلو البلاغة الإعجاز البلاغي. والبلاغة هي مطابقة الكلام لمقتضى الحال مع فصاحته، ولها تأثير في تفسير معاني الكلمة العربية وتأثير في كيفية ومن أساليبها المجاز المرسل. و اراد الباحث من خلال هذا إلقاء الأغراض بأسلوب جميل رائع، البحث الكشف عن القيام البلاغية لأساليب المجاز المرسل في القرآن وآثاره في التفسير عند ابن عاشور في تفسيره التحرير والتنوير.

فبناء على ذلك توصل الباحث إلى سؤالين لمشكلة البحث هو: أولاً، كيف تحليل ابن عاشور لآيات المجاز المرسل في القرآن؟. ثانياً، كيف آثار المجاز المرسل في التفسير عند ابن عاشور؟. وللإجابة على هذا السؤال قام الباحث بإجراء التحليل البلاغي على التفسير التحرير والتنوير مستخدماً نظرية البلاغة التقليدي للخطيب القزويني، منتهجاً المنهج الكيفي الوصفي.

وقد أسفرت الدراسة التي أجراها الباحث النتائج التالية: أولاً، عبر ابن عاشور عن آيات المجاز المرسل في القرآن بذكر العلاقة بين المعنى الأصلي والمجازي والقرينة التي تمنع من إرادة المعنى الأصلي وجد الباحث ٤٢ آيات التي تتصف بالمجاز المرسل. ثانياً، يقوم ابن عاشور بتدويل على لأية المجلة لأن المراد ليس المعنى الحقيقي.

## ABSTRAK

Skripsi dengan judul “*Majāz Mursal* Dalam Tafsīr al-Tahrīr Wa al-Tanwīr Karya Ibn ‘Āsyūr Serta Implikasinya Terhadap Penafsiran” ditulis oleh M Alwi Ma’sum, NIM . 17301153033, Pembimbing Ahmad Muhdlor Lc., M.Pd.I

### **Kata Kunci : Analisis Ayat, *Majāz Mursal*, Implikasi**

Penelitian ini dilatarbelakangi oleh pemahaman al-Quran sebagai mukjizat, kemukjizatan al-Quran terdiri dari beberapa aspek salah satunya aspek bahasa. Pada aspek ini kemukjizatan al-Quran terletak pengungkapan maknanya, sehingga al-Quran sendiri tidak menggunakan makna asalnya. Hal ini disebut dengan *majāz* dalam ilmu *balāghah*. Dari situ penulis mulai tertarik untuk menggali ayat yang mengandung *majāz mursal* dalam tafsir al-Tahrīr wa al-Tanwīr serta implikasinya terhadap penafsiran.

Fokus dan pertanyaan penelitian yang digunakan ialah (1) Bagaimana analisa penafsiran yang digunakan Ibn ‘Āsyūr terhadap ayat yang mengandung *majāz mursal* yang terdapat dalam al-Quran? (2) Bagaimana implikasi *majāz mursal* terhadap penafsiran menurut Ibn ‘Āsyūr? Adapun tujuannya ialah mengetahui analisa penafsiran Ibn ‘Āsyūr dan implikasi atas penafsiran.

Metode penelitian yang digunakan ialah metode penelitian kualitatif. Objek kajian yang paling mendasar adalah *ayat-ayat al-Quran yang mengandung majaz dalam kitab al-Tahrīr wa al-Tanwīr*. kemudian di analisis menggunakan teori dari al-Qazwīnī. Sehingga dapat di ambil kesimpulan masing-masing ayat.

Teori yang digunakan ialah teori *majāz* dari al-Qazwīnī. Penelitian ini menghasilkan kesimpulan sebagai berikut : (1) *Majāz mursal* terdapat di beberapa tempat, dari kata tersebut Ibn ‘Āsyūr menyebutkan makna *haqīqah* dan *majāzī* serta *alāqahnya* selain itu *alāqah yang* paling banyak disebutkan ialah *alāqah luzūmiyah*. (2). Ibn ‘Āsyūr melakukan takwil pada ayat *majāz mursal* karena yang di inginkan bukan makna lahir.

## ABSTRACT

Thesis with the title “*Majāz mursal* in the Quran and Its Implications for Interpretation (Study of Tafsīr al-Tahrīr Wa al-Tanwīr by Ibn ‘Āsyūr)” written by M Alwi Ma’sum, NIM. 17301153033, Supervisor Ahmad Muhdlor Lc., M.Pd.I

Keywords: Analysis of Verses, *Majāz Mursal*, Implications

This research is motivated by the understanding that the Qur’anic miracles from the aspect of language, one of which is located in the disclosure, that is, the words used are not in the original meaning of the placement in terms used in a conversation. This is referred to as *majāz* in the science of *balāghah*. Therefore, the author tries to explore the verse *majāz mursal* along with the interpretation according to Ibn ‘Āsyūr and its implications for interpretation.

The focus and research questions used are (1) How is the interpretation analysis used by Ibn ‘Āsyūr for verses containing *majāz mursal* contained in the Quran? (2) How are the *majāz* mursal implications of interpretation according to Ibn ‘Āsyūr? The purpose is to know the analysis of interpretation of Ibn ‘Āsyūr and the implications of interpretation.

The research method used is a qualitative research method. The most basic object of study is Qur’anic verses that contain majaz in uṣ al-Tahrīr wa al-Tanwīr. Then analyzed using al Qazwīnī theory thiṣ. So that you can draw conclusions from each verse.

The theory used is the theory of *majāz* from al-Qazwīnī. This study concludes as follows: (1) *Majāz* mursal is found in several places, from the word Ibn ‘Āsyūr mentions the meaning of *haqīqah* and *majāzī* and *alāqah* besides that *alāqah* at most mentioned is *alāqah luzūmiyah*. (2). Ibn ‘Āsyūr performs takwil in verse *majāz mursal* because what is wanted is not the meaning of birth.